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سرمقاله

بودجه گوشت قربانی نذری نیست!
ادامه از صفحه یک

به تمام دغدغه بودجه نویسان در 14 سال اخیر در 
اقتصاد ایران بدل شده است. بسیاری از ابرچالش های 
موجود در اقتصاد ایران، از جمله فرونشست زمین و 
ناترازی شدید در حوزه انرژی )کسری قابل توجه در 
میزان گازوئیل، بنزین و سوخت جت مصرفی کشور 
در کنار ناترازی 17 هزار مگاواتی برق و کسری 245 
میلیون مترمکعبی روزانه مصرف گاز در فصول پیک( 
در کنار ناترازی شدید صندوق ها و ناترازی بانک ها، 
همگی در ناترازی بودجه ریشه دارند. اصرار مخرب 
بر سیاست های خودکفایانه صنعتی و کشاورزی، در 
برنامه های 5ساله توسعه سبب کسری نگران کننده 
منابع آبی شده به حدی که میزان کسری تجمعی 
میلیارد   150 باورنکردنی  رقم  به  کشور  آبخوان های 
متر مکعب نزدیک شده است. از سوی دیگر توسعه 
شبکه توزیع سوخت با قیمت های سرکوب شده سبب 
کاهش باورنکردنی موجودی حساب سرمایه کشور در 
بخش نفت و گاز شده به نحوی که مجموع موجودی 
سرمایه ثابت این دو بخش در سال 1402 نسبت به 
سال 1389 چیزی حدود 30 درصد کاهش یافته است 
و این نشان دهنده از میان رفتن عنصر سرمایه گذاری 

در بودجه سنواتی دولت است. 
افزایش قابل توجه استهلاک سرمایه در کشور نیز 
غفلت از بودجه عمرانی را به رخ همگان می کشد. 
ناترازی بانک ها نیز در شرایطی صورت پذیرفته است 
بانک ها  نخست  خود،  مالی  تامین  برای  دولت  که 
حساب  موجودی  و  بهره  نرخ  سرکوب  به  وادار  را 
از  حجیم  بسیار  استقراض  با  و  می کند  دارایی شان 
بانک ها، امکان تنفس را از بانک ها سلب کرده است 
و از سوی دیگر، دولت ها به منابع و آورده های مردم 
در نزد بانک ها به چشم بودجه کمکی نگاه می کنند 
و  بهره  نرخ  سرکوب  با  را  آن  می تواند  دولت  که 
ازدواج،  فرزندآوری،  برای  نامیدنشان،  قرض الحسنه 
مسکن، خوداشتغالی و... تخصیص دهد. از سوی 
دیگر دولت بازار بدهی خود را نیز با تکیه بر بانک ها 
توسعه داده است به این معنا که بانک ها به مثابه 
مشتریان اجباری مجبور به خرید اوراق قرضه دولتی 
می وند و دولت نیز تمایلی به بازپرداخت مطالبات 
بانک ها از خود نشان نمی دهد. در مجموع می توان 
چنین گفت که تمامی ناترازی های منتهی شده به 
ابرچالش در اقتصاد ایران، ریشه در کسری بودجه 
البته  و  فوری ترین  عنوان  به  نیز  تورم  دارند.  دولت 
کسری  ساختاری  و  مزمن  عارضه  چسبنده ترین 
بودجه، یقه اقتصاد را سفت چسبیده و رها نمی کند و 
مادامی که تراز بودجه به حد نرمال خود نرسد نیز، به 
بقای خود باقی ست. فراموش نکنیم که با میانگین نرخ 
کسری بودجه تاریخی 5 درصدی، نرخ تورم میانگین 
ایران حدود 21 درصد بود؛ حالا که بیش از 7 سال 
است که میانگین کسری بودجه از 27 الی 30 درصد 
تجاوز کرده، آیا تمایل نرخ تورم به کانال های بالای 45 

درصد، نرمال نیست؟
بداند  باید  بودجه  و  برنامه  سازمان  بعدی  رئیس 
که چه میدان مینی پیش روی خود دارد و با علم به 
این موضوع و با مفروض استمرار شرایط تحریمی، 
می بایست که برنامه خود را برای تصدی این سمت 
کابینه  راهبری  شورای  زیرمجموعه  کارگروه های  به 
در  پس  زین  که  بدیهی ست  کند.  ارائه  چهاردهم 
پیشگاه مردم و کارشناسان هیچ عذری پذیرفته نخواهد 

بود.

خبر

اخبار

احدیان: تصمیم گیری برای رفع 
فیلترینگ با شورای عالی فضای 

مجازی است
محمد سعید احدیان در یادداشتی نوشت که 
توسط  باید  فیلترینگ  رفع  درباره  گیری  تصمیم 
به  و  گیرد  صورت  مجازی  فضای  عالی  شورای 
همین علت رئیس مجلس اجازه نداد فیلترینگ در 

صیانت تصویب شود.
به گزارش ایسنا، محمد سعید احدیان، دستیار 
رئیس  قالیباف،  باقر  محمد  رسانه ای  و  سیاسی 
عنوان  با  یادداشتی  در  اسلامی  شورای  مجلس 
»دوقطبی سازی های جعلی با فیلترینگ شروع شد« 
نوشت: همین دیروز بود که دکتر قالیباف پیش بینی 
کرد که دوقطبی سازی های جعلی آغاز خواهد شد 
و امروز شاهد هستید که با رفتار سیاسی یکی از 
نمایندگان دوقطبی سازی جعلی بر سر فیلترینگ 
در کشور کلید خورد و دو سر طیف ها برای منافع 
این  تقویت  به  کردند  خودشان  شروع  سیاسی 
بازی سیاسی، اما پاسخ به عقلانیت انقلابی به این 
دوقطبی سازی چیست؟  احدیان در ادامه نوشت: 
اولا رهبرانقلاب بر اساس یک بحث کارشناسی دقیق 
اصرار داشتند که مجلس باید لایحه را در اولویت 
تازه  اکنون که مجلس هنوز  قرار دهد در حالیکه 
آغاز به کار کرده است، حدود 170 طرح ثبت شده 
یک  و  دوفوریتی  آنها  طرح  از 40  بیش  که  است 
فوریتی است که لوایح نیز به آن ها اضافه خواهد 
شد.  مفهوم بررسی این 40 طرح طبق آیین نامه این 
است که مجلس  یک الی دو سال خود را هم اگر 
بگذارد،   وقت کم خواهد آورد چه برسد که این طرح 

به صورت تصاعدی در حال افزایش است.

مسعود پزشکیان: 
نمی شود با روند فعلی مملکت را 

اداره کرد
نیست  قرار  گفت:  منتخب  جمهور  رئیس 
تصمیمی بگیریم که در آن مشارکت مردم وجود 
نداشته باشد و سیاستی را اجرا کنیم که مردم با 
ما همراه نباشند، اما باید تصمیمات سختی در این 
کشور بگیریم. همه باید با یکدیگر کمک کنیم چرا 

که نمی شود با روند فعلی مملکت را اداره کرد.
رئیس  پزشکیان  مسعود  ایسنا،  گزارش  به 
جمهور منتخب صبح چهارشنبه - 3 مرداد 1403 
وزارت  در  که  استان ها  عالی  شورای   جلسه  در   -
کشور برگزار شد، گفت: از مقام معظم رهبری به 
دلیل پیام هایی که دادند از جمله اینکه در جمع 
نمایندگان پیروزی ما را پیروزی ایران و کشورمان 
این  لازمه  قلمداد کردند، تشکر می کنم؛ طبیعتاً 
پیروزی همکاری، همراهی، همدلی و رفتن به طرف 
پاسخگویی به نیازها و خواسته های مردم است و 
این بارقه امیدی است که وحدت و انسجامی که 
در مبارزات انتخاباتی داشتیم را بتوانیم عملیاتی و 

اجرایی کنیم.
وی با تاکید بر اینکه قطعاً با وحدت می توانیم 
موفق شویم، گفت: من به تنهایی نمی توانم کاری 
کاری  باید  من  که  می کنند  تصور  عده ای  بکنم، 
بکنم؛ در حالی که من نمی توانم کاری بکنم. در 
حوزه بهداشت و درمان 4 اصل عدالت، مشارکت 
مردمی، روابط بین بخشی و تکنولوژی مناسب را 
داریم. تمام حرف هایی که من در مناظرات می گفتم 
و اصولی که بر آن معتقد بودم حق و عدالت بود 
و من وعده خاصی ندادم، اما آنچه که گفتم برای 
احقاق حق مردم بود؛ ما به دنبال آن هستیم که 

حق هر کسی به او برسد.
پزشکیان تاکید کرد: کلیت قضیه این است که 
اگر به مردم و مشارکت آنها باور داشته باشیم هیچ 
خلاء ای نمی تواند وجود داشته باشد. مشکل ما 
]مسئولان[ و رفتار ما با مردم و نوع گفت وگوی 
ما با مردم است. اگر مردم به ما کمک کنند هیچ 
مانعی بر سر راه ما نخواهد بود به این شرط که آنها 
باور کنند که ما برای مردم هستیم؛ ما آمده ایم که 
به مردم خدمت کنیم و نیامدیم که به آنها دستور 
دهیم؛ ما آقا بالا سر آنها نیستیم، بلکه خدمتگزار 

مردم هستیم.
وی گفت: من به مدیرانی که می خواهم انتخاب 
کنم گفته ام که توقع من از همه مدیران این است 
باشند؛  پایبند  باید  اصل رضایت مشتری  به  که 
مراجعه کننده ارباب رجوع است و ما خدمتگزار آنها 
هستیم و باید رضایت آنها را جلب کنیم؛ اگر همین 
پای  نیز  دیگر  درصد  دهیم 50  انجام  را  کار  یک 
صندوق های رای می آیند. ما باید اگر هم مشکلی 
داریم صادقانه با مردم در میان بگذاریم؛ امروز در 
تحریم هستیم و مشکل داریم. من در انتخابات 
هیچ وعده عدد و رقمی ندادم بلکه گفته ام که به 
مردم دروغ نخواهم گفت و با آنها صادق خواهم 
بود و قول می دهم که همان گونه باشم. تا جایی 
که ممکن است تلاش می کنم تا عدالت و انصاف را 
در این مملکت پیگیری و پیاده کنم و این امر نیز با 

مشارکت مردم امکان پذیر است.

اعتبارنامه پزشکیان توسط اعضای 
شورای نگهبان امضا شد

اعتبارنامه  گفت:  نگهبان  شورای  سخنگوی 
رئیس جمهور منتخب دکتر مسعود پزشکیان توسط 
اعضای شورای نگهبان امضا و به دفتر رهبر معظم 

انقلاب تقدیم شد.
عضو  طحان نظیف  هادی  ایسنا،  گزارش  به 
گفت:  نگهبان  شورای  سخنگوی  و  حقوقدان 
مسعود  دکتر  منتخب  رئیس جمهور  اعتبارنامه 
پزشکیان در جلسه صبح امروز چهارشنبه 3 مرداد 
1403 شورای نگهبان به امضای اعضا رسید و به 

دفتر رهبر معظم انقلاب تقدیم شد.
قانون  اقدام در راستای ماده 2  این  افزود:  وی 
انتخابات ریاست جمهوری مبنی بر اینکه اعتبارنامه 
رئیس جمهور باید توسط شورای نگهبان تهیه و به 

حضور مقام رهبری تقدیم شود، انجام گرفت.
سخنگوی شورای نگهبان عنوان کرد: همچنین 
انتخابات  قانون   83 ماده  اجرای  منظور  به 
اعتبارنامه  این  از  نسخه  یک  ریاست جمهوری، 
حکم  تنفیذ  شد.مراسم  ارسال  کشور  وزیر  برای 
روز  انقلاب  معظم  رهبر  توسط  ریاست جمهوری 
یکشنبه 7 مرداد 1403 و مراسم تحلیف ریاست  
جمهوری با حضور اعضای شورای نگهبان و رئیس 
قوه قضائیه در مجلس شورای اسلامی روز سه شنبه 

9 مرداد 1403 برگزار خواهد شد.

رئیس  می شود،  انتخاب  کابینه  وقتی  معمولا    
جمهور برای کابینه تحت فشار قرار می گیرد اما این 
بار آقای ظریف به جای رئیس جمهور تحت فشار 

قرار گرفته اند. چرا؟
 در حالت عادی آقای ظریف تحت شدیدترین 
فشارها از سوی طیف تندرو است. شما دیدید همان 
هشت دقیقه ای که ایشان در یک میزگرد انتخاباتی 
طبق  که  گذاشت  تاثیر  اندازه ای  به  شد،  حاضر 
انتخابات برگشت. همان زمان  نظرسنجی ها، ورق 
خاطرم است که نام محمدجواد ظریف به ترند یک 
توییتر و اینستاگرام تبدیل شد و برخی متخصصان 
کمپین های انتخاباتی می گفتند همان حضور کوتاه 
چند دقیقه ای باعث شد ورق انتخابات برگردد. از 
آنجا بود که فشارها علیه آقای ظریف شکل تازه ای 

گرفت و موج آن هر روز بیشتر شد.
در جریان سفرهای انتخاباتی و سخنرانی به صدها 
مثلا  و  می گذاشتند  فشار  تحت  را  ایشان  روش 
عکسی که در یک لحظه خاص خندیده بود را منتشر 
می کردند و انوع جملات تحقیرآمیز استفاده می شد، 
اما کنش آقای ظریف اینگونه نشان می داد که واقعا 
عزم خود را برای حمایت از آقای دکتر پزشکیان جزم 
کرده  است؛ تا آن حد که فردی مثل آقای بهزاد نبوی 
می گفت ما فکرش را نمی کردیم اینجوری پای کار 

باشد.
به نظرم خود آقای ظریف ابتدا مردد بود، اما وقتی 
تصمیم گرفت، دیگر کوتاه نیامد. خاطرتان هست 
وقتی برای نخستین بار این مسئله مطرح شد که 
آقای ظریف به همراه دکتر پزشکیان به صدا وسیما 
می روند، تکذیب شد و گفتند خبر موثق نیست. 
تحلیل خود من این است که تکذیب آن خبر به این 
خاطر بود که خود ایشان هنوز به جمع بندی نرسیده 
بود که برند خود را از عرصه سیاست خارجی به عرصه 
سیاست داخلی بیاورد و آنجا خرج کند یا خیر. به هر 
حال جریان سیاسی اصلاح طلب توانست همراهی 
آقای ظریف را جلب کند و این همراهی به گونه ای 
بود که نمونه نداشت. پس می توانیم بگوییم فار اول 
کنش سیاسی آقای ظریف در انتخابات، حضور در 
آن میزگرد بود که یک جرقه بود و نشان داد ظرفیت 

ایشان چقدر است.
فاز دوم سفرهای انتخاباتی بود که شهر به شهر 
سخنرانی هایی  با  و  می رفت  منطقه  به  منطقه  و 
انتخابات جلب  در  به حضور  را  که داشت، مردم 
می کرد. خب در این دوره بالاترین اثرگذاری توسط 
آقای ظریف و آقای آذری جهرمی انجام می شد و اثر 
کمتری از نام های دیگر سیاسی بود که اتفاقا اکنون 

نقش زیادی هم دارند.
با این مقدمه از وضعیت انتخابات، می توانم بگویم 
که دلیل حمله شدید به آقای ظریف را باید از این 
منظر دید؛ یعنی فردی بیشترین تاثیرگذاری را کرده 
و اکنون سعی می کند برای انتخاب وزرا نیز یک سری 
بنابراین  شود  رعایت  سیاسی  قواعد  و  دیسیپلین 
حمله به آقای ظریف را باید در دو جریان تقسیم 
کرد؛ یکی جریان رادیکال اصولگرا که مسئله اش با 
آقای ظریف ماهیتی است و مدعی اند به آرمان های 
انقلاب خیانت می شود و دیگری بخشی از جریان 
داخلی خود اصلاح طلب و اعتدالی که تصور می کند 
ظریف به اندازه کافی به آنها زمین بازی نداده تا در 

چینش کابینه اثر بگذارند.
  تاثیرگذاری گروه اول چطور است؟

انتخابات  به  اول ربطی   حمله و هجمه گروه 
ندارد. آنها کلا و در هر شرایطی منتقدند و تا آقای 
ادامه  نکنند،  حذف  سیاست  عرصه  از  را  ظریف 
این  ناکامی  دلایل  از  یکی  می کنم  فکر  می دهند. 
گروه تاثیر مستقیم رهبر انقلاب است. ایشان انتقاد 
می کنند و گاه صراحتا تذکر می دهند، چنانچه دیدید 
منتقد  صریحا  راهبردی  اقدام  قانون  ماجرای  در 
اظهارات آقای ظریف شدند اما این بدان معنا نیست 
که ایشان منتقد شخص ظریف باشند بلکه همواره 
همه  مانند  سخنان  این  و  داشته اند  پدرانه  نقش 
اما  به مثابه تذکر مطرح می شود  نقدهای رهبری 
اجازه برخورد رادیکال حذفی را به جریان منتقد آقای 

ظریف نمی دهند.
البته باید قبول کرد که به لحاظ سیاسی جریان 
رادیکال منتقد آقای ظریف نوعی حاشیه امن دارد 
و از هیچ اقدام و حتی دروغی فروگذار نیست. آن 

بگذارد  کنار  را  آقای ظریف  الان می خواهد  جریان 
این دست منتشر می کنند که  از  اخباری  بنابراین 
»به  می کند«،  مدیریت  را  پزشکیان  دارد  »ظریف 
پرزیدنت ظریف سلام کنید« و مطالبی از این دست 
و  ببرند  بالا  را  ظریف  آقای  تصمیمات  هزینه  که 

اثرگذاری ایشان را به پایین ترین حد برسانند.
  فکر می کنید چقدر موفق خواهند شد؟

 تصور من این است که برای گروه اول بیش از 
آنکه بحث موفقیت یا عدم موفقیت مطرح باشد، 
مسئله تکلیف مطرح است؛ یعنی آنها واقعا این تصور 
را دارند که آقای ظریف از آرمان های اصیل انقلاب 
دور شده  بنابراین رسالت تاریخی آنها این است که 
نگذارند قطار از ریل خارج شود. بخشی از این ایده 
خودجوش است و در اثر تبلیغات به وجود آمده 
است؛ مثلا در جریان برگزاری انتخابات از افرادی که 
به آقای جلیلی رای می دادند، می پرسیدم دلیل تان 
چیست؛ در کمال تعجب می دیدم می گفتند آقای 
می خواهم  است!  ایران  تحریم های  باعث  ظریف 

بگویم ببینید تا چه اندازه تبلیغ شده است.
خب گروه دوم این دسته هم مسئله جریانی دارند 
و در حمایت از آقای جلیلی یا ادامه راه آقای رئیسی 
معتقدند باید دست ظریف را کوتاه کرد. برنامه تیم 
آقای رئیسی هشت ساله بود و اصلا تصور نمی کردند 
هنوز سه سال نشده ناگهان زمین بازی اینگونه عوض 

شود. 
پس از انتخابات آقای پزشکیان به همه هیات ها 
را سر زد و با تندترین آنها هم دیدار داشت؛ آنها 
دلیلی برای نقد همه جانبه رئیس جمهور ندارند پس 
آذری  آقای  یا  ظریف  آقای  که  است  این  راحت تر 
جهرمی را حذف کنند و با تیم دیگری در دولت آقای 

پزشکیان همراهی کنند.
  گفتید از حامیان پزشکیان هم گروهی منتقد 
آقای ظریف هستند. آنها چه ماهیت جریانی دارند؟

 وقتی یک اتفاق چند بار رخ می دهد تبدیل به 
عادت می شود و برهم زدن این عادت ها، پرهزینه و 
سخت است؛ فرض کنید فردی در چند دوره مدیر 
فلان سازمان یا وزارتخانه بوده است؛ طبیعتا اولین 
تصور این خواهد شد که همان فرد برای بار دیگر 
اولین گزینه مدیریت آن سازمان مطرح شود! برهم 

زدن این تصور غلط و تکراری مهمترین مشکلی است 
که جریان داخلی مخالف آقای ظریف با ایشان دارد. 
تصور آنها این است که مثلا وزیر کار باید با نظر فلان 
شخصیت انتخاب شود و این دیگر محل بحث ندارد 
یا مثلا فلان شخصیت سال ها در وزارت صمت بوده 

و او باید برای وزارتخانه نفر معرفی کند.
کاری ندارم که آیا این بازی برای انتخاب کابینه 
که  است  این  من  مسئله  خیر؛  یا  می دهد  نتیجه 
آقای ظریف برای اولین بار این بازی را بر هم زده 
است؛ یعنی ساختاری ایجاد شده که این ساختار 
نظر مشورتی بدهد. تا کنون رسم این بود که فرد 
بار ماجرا  این  اما  مهم سیاسی نظرش را می گفت 
مثلا  که  شده  مطرح  بحث هایی  البته  کرد.  تغییر 
فلان چهره سیاستمدار در کمیته ها اثرگذاری می کند 
که از یک منظر می شود گفت اینها طبیعی است و 
خب زمین بازی سیاست همین است و عرصه همین 
لابی ها و تلاش های فردی و جریانی است، مسئله 
آنجا خطرناک می شود که در صورت عدم موفقیت، 
بخواهند چوب لای چرخ دولت پزشکیان بگذارند یا 
به نحوی بازی کنند که کمیته ها بازیچه دست آنها 
بشود که خب خوشبختانه آن طور که من از دوستان 
ظریف  آقای  قاطعانه  پیام های  شنیده ام،  اعضا  و 

بسیار اثرگذار بوده است. 
می خواهم بگویم سطح دوم مخالفت با آقای ظریف 
را باید از این زاویه بررسی کرد؛ ایشان ابتدا آب پاکی 
روی دست همه ریخت و گفت هیچ پستی نمی گیرد 
و سپس به بقیه سخت گرفت؛ یعنی اینطور نبود 
که خودش برود معاون اول را رزرو کند و حالا به 
سایرین بگوید کنار بروید! اعتقاد دارم برخی انتقادها 
و هجمه ها به آقای آذری جهرمی هم از همین منظر 

صورت می گیرد.
دولت  در  ظریف  آقای  آینده  می کنید  فکر    

پزشکیان چگونه است؟
 فکر می کنم مهمتر از آینده آقای ظریف، آینده 
دولت آقای پزشکیان است. جایگاه آقای ظریف در 
تاریخ و سیاست ایران مشخص است. آقای ظریف 
هم به جایگاهی در عرصه سیاسی رسیده که تثبیت 
شده است. بنابراین ایشان چه خوب چه بد؛ جایگاه 
خودشان را دارند و تصور می کنم بهترین تصمیم 

سیاسی را گرفته اند که صرفا نقش مشاور را ایفا کند 
و بستری فراهم کند که بخش عمده کار اجرای در 

دولت به جوان ترها سپرده شود.
آینده آقای ظریف مشخص است و از ایشان به 
عنوان یکی از مهمترین وزرای خارجه جهان در ربع 
قرن اخیر یاد می شود و می تواند تجربه هایش را به 
نسل دیگر منتقل کند، با این توصیف باید بپرسیم 
پزشکیان چه  آقای  آینده دولت  برای  آقای ظریف 

نقشی دارد. 
نظر شخصی من این است که مهمترین اثر این 
است که او سپر آقای پزشکیان شده  است و ضربه ها 
را جذب می کند تا رییس جمهور منتخب با دغدغه 
کمتری بتواند تشکیل کابینه بدهد و امور را مدیریت 
کند. معمولا در کابینه ها این نقش برعهده معاون 
اول یا رئیس دفتر رئیس جمهور است که خب با 
توجه به اینکه هنوز برای این منصب فردی انتخاب 
نشده، بنابراین فعلا آقای ظریف علاوه بر کمک هایی 
که به آقای پزشکیان می کنند، ضربه ها را هم جذب 

می کند.
  فکر می کنید دولت آقای پزشکیان موفق خواهد 

شد؟
 راهی جز موفقیت برای دولت اقای پزشکیان 
وجود ندارد. ایشان فردی صادق و پاکدست است و 
اظهاراتشان هم نشان می دهد خودشان از وضعیت 
موجود کشور ناراضی هستند و قصد و انگیزه دارند 
که شرایط را تغییر دهند. البته آقای آذری جهرمی 
دیدم متنی منتشر کرد که ظاهرا نگرانی هایی از بابت 
حضور چهره های سالخورده و بدون انگیزه وجود دارد 
که امیدوارم این دغدغه رفع شود و دولت با کمترین 
حاشیه شروع به کار کند. خود آقای پزشکیان یکی 
از بی حاشیه ترین سیاستمداران کشور است و باید 
بداند راهی جز موفقیت ندارد زیرا انتخاب ایشان بعد 
از ماجراهای دردناک 1401 و 1402 صورت گرفت و 
همین که بخشی از مردم بعد از چنان اتفاقاتی پای 
کار آمدند، یعنی واقعا کارد به استخوان رسیده بود 
لذا پاسخ شما را اینگونه می دهم که آقای پزشکیان 
نمی تواند جز موفقیت حامل پیام دیگری باشد و 
تصمیماتی طی کوتاه مدت باید گرفته شود که پیام 

این موفقیت به سرعت به مردم منتقل شود.

عثمانی نماینده مجلس: جریانی در کشور است که بیشتر کارشان 
ایجاد دست انداز در مسیر همدلی و همکاری است.

قسیم عثمانی نماینده مجلس گفت : مجلس نباید خواسته خود 
در مورد کابینه را به پزشکیان تحمیل کند.

“قسیم عثمانی" نماینده مردم بوکان )آذربایجان غربی(  در مجلس 
شورای اسلامی در مصاحبه با عصر ایران با اشاره به برخی حملات 
به پزشکیان رئیس جمهوری منتخب و جواد ظریف در مورد تشکیل 
کارها  این  شده  ثابت  است.  منسوخی  شیوه  این  گفت:  کابینه 
خودجوش نیست. یک جریانی این کارها را انجام می دهد و به 

آن دامن می زند. نمی شود گفت که نیروها خودسرند، بلکه کاملا 
سازمان یافته هستند. وی افزود: جریانی در کشور است که بیشتر 
کارشان ایجاد دست انداز در مسیر همدلی و همکاری است. ممکن 
است بعد از مدتی که خاموش بودند هم اکنون شروع کرده باشند. 

باید دید در آینده هم این رفتارها را ادامه می دهند یا نه؟
این نماینده مجلس در مورد کابینه دولت چهاردهم گفت: به 
نظرم باید دست دولت را در انتخاب کابینه باز گذاشت و کمک کرد 
که رییس جمهور تیمش را بیاورد و فرصت داده شود تا عملکردشان 
مورد ارزیابی مجلس قرار بگیرد. هر وقت دیده شد در این تیم نفرات 

ضعیفی وجود دارند خود دولت ترمیم کند و یا مجلس ورود کند.
وی افزود: ولی اینکه بگوییم رئیس جمهور نفرات باب طبع ما را 
باید انتخاب کند این همکاری نیست و تحمیل خواسته خودمان به 
دولت است. این نماینده مجلس افزود: قرار نیست ما خواسته خود 
را به دولت تحمیل کنیم. هدف ما باید همکاری  با دولت باشد. آقای 
پزشکیان هم نباید نفراتی معرفی کنند که حاشیه داشته باشند چون 
وی ذاتا آدم اهل افراط و تفریط نیست و نفراتی که انتخاب می کند 
نباید اهل افراط و تفریط نباشد. آقای پزشکیان باید ترکیب را طوری 

بچیند که با روحیات خودش همخوانی داشته باشد.

در گفتگو با یک کارشناس بررسی شد

ظریف سپر بلای پزشکیان؟
تجربه نشان داده در آستانه تشکیل کابینه دولت ها، فشارهای سیاسی به رئیس جمهور منتخب برای اثرگذاری در انتخاب و چینش نیروها اوج خود می رسد؛ 
این قاعده در همه دنیا صادق است و چیز عجیبی نیست. با انتخاب مسعود پزشکیان یک تفاوت مهم ایجاد شد؛ این بار نه رئییس جمهور، بلکه مشاور 
ارشد او یعنی محمدجواد ظریف به سیبل حمله و فشار تبدیل شده است. عماد مهدی فر عضو اتاق بازرگانی در گفت وگو با ابتکار این مساله را بررسی کرده 

است و فشارها به ظریف را از دو جهت شامل بخشی از اصلاح طلبان و جبهه پایداری  بررسی کرده است.

شعار ها علیه ظریف   سازمان یافته استعثمانی نماینده مجلس: 

کاری ندارم که 
آیا این بازی 
برای انتخاب 
کابینه نتیجه 

می دهد یا خیر؛ 
مسئله من این 
است که آقای 

ظریف برای 
اولین بار این 
بازی را بر هم 

زده است؛ یعنی 
ساختاری ایجاد 

شده که این 
ساختار نظر 

مشورتی بدهد

در ادامه حضور اژه ای در زندان مرکزی شهرکرد، یکی از زندانیان محکومِ مهریه 
اعلام کرد که از پرداخت حتی یک قطعه سکه در ماه نیز عاجز است که در این 
هنگام، رئیس قوه قضاییه خطاب به این محکوم گفت که من و بسیاری از اشخاص 
دیگری که اینجا هستند نیز قادر به پرداخت ماهیانه یک سکه نیستیم، در اینجا 
و  توافق  و  عقد  هر  هنگام  در  که  کرد  توصیه  همگان  به  قاضی القضات خطاب 
معامله ای، به وسع و تمکن مالی و ظرفیت های خود بنگرند و زیر بار تعهداتی که از 

توان شان خارج است نروند.
رئیس قوه قضاییه در جریان بازدید از زندان مرکزی شهرکرد خطاب به همگان 
توصیه کرد که در هنگام هر عقد و توافق و معامله ای، به وسع و تمکن مالی و 

ظرفیت های خود بنگرند و زیر بار تعهداتی که از توان شان خارج است نروند.
به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، رئیس قوه قضاییه در جریان بازدید از زندان 
مرکزی شهرکرد خطاب به زندانیان با تاکید بر این موضوع که مرتکبین جرایم خشن 
و سرقت که امنیت فیزیکی و روانی مردم و شهروندان را تهدید می کنند، در فهرست 
عفوها قرار نمی گیرند، گفت: در صورت بهره مندی از تأسیسات ارفاقی و آزادی، به 
گونه ای رفتارهای اجتماعی و زندگی خود را به پیش ببرید که دیگر تحت هیچ شرایطی 
گذر شما به زندان و بازداشتگاه نیفتد. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، روز 
)چهارشنبه 3 مرداد( در نخستین برنامه از سفر خود به استان چهارمحال و بختیاری، 

از زندان مرکزی شهرکرد بازدید به عمل آورد. رئیس دستگاه قضا در جریان بازدید 
خود از زندان مرکزی شهرکرد که »محمدی« رئیس سازمان زندان ها و مقامات قضایی 
استان نیز وی را همراهی می کردند، ضمن سرکشی از بخش های مختلف این زندان، از 
نزدیک با مسائل و مشکلات مددجویان و کادر ندامتگاه آشنا شد و دستورات مقتضی 
را به مسئولان ذیصلاح صادر کرد. قاضی القضات در جریان سرکشی دیروز خود از 
زندان مرکزی شهرکرد، همچون همه بازدیدهای خود از ندامتگاه های سراسر کشور، 
از بندهای مختلف این زندان بازدید به عمل آورد و با مددجویان به گفتگو پرداخت. 
در جریان بازدید رئیس عدلیه از بخش های مختلف زندان مرکزی شهرکرد، وی در 
گفتگوی چهره به چهره با متهمان و محکومانِ مستقر در این زندان، در خصوص 
اتهام و جرم ارتکابی آنها، مدت زمان سپری شده از محکومیت شان، شرایط بهداشتی 
و غذایی زندان و نحوه بهره مندی مددجویان از امکانات ورزشی، رفاهی و آموزشی 
کسب اطلاع کرد. رئیس قوه قضاییه در جریان بازدید از زندان مرکزی شهرکرد، از بند 
جوانان این زندان سرکشی کرد و با مددجویان این بند به گفتگو پرداخت. رئیس قوه 
قضاییه در ادامه بازدید خود از زندان مرکزی شهرکرد، از بند زندانیان مالی این زندان 

نیز بازدید کرد و در جریان مسائل و مشکلات آن ها قرار گرفت.
یکی از زندانیان بند مالی زندان مرکزی شهرکرد، فردی بود که در سال 1388 به 
منظور راه اندازی دامداری، 500 میلیون تومان از یک بانک تسهیلات دریافت کرده 

بود و به سبب زیان کردن و تلف شدن دام ها، در بازپرداخت تسهیلات به مشکل 
خورده بود و از سال 1392 در زندان بود. به موجب سخنان این زندانی، بدهی او 
اکنون به بانک مذکور، با احتساب تاخیر تأدیه، به 17 میلیارد تومان رسیده است. 
آنطور که این زندانی مدعی بود در طول یازده سالی که زندان بود، به سبب عجز 
از تودیع وثیقه، نتوانسته بود از مرخصی بهره بگیرد و نتیجتاً خانواده او نیز از هم 
پاشیده بود. رئیس دستگاه قضا پس از استماع سخنان این مددجو، دستور داد 
تا فی المجلس با مدیرعامل بانک مذکور تماس برقرار کنند؛ در جریان این تماس، 
رئیس عدلیه خطاب به مدیر عامل بانک مذکور توصیه کرد برای رفع مشکل این 
محکومِ بدهکار، مساعدت های لازم و قانونی صورت گیرد.  البته رئیس قوه قضاییه در 
همان تماس تلفنی از محل زندان شهرکرد خطاب به مدیرعامل بانک مذکور این نکته 
را نیز متذکر شد که هدف من از برقراری این تماس از محل زندان، صرفاً رفع مشکل 
این مددجو نبود بلکه تاکید دارم همه متولیان سیستم بانکی کشور با مسئولان ذیربط 
قضایی و اجرایی و تقنینی باید نشست های مستمری را برگزار کنند تا مشکل و 

معضل بازپرداخت تسهیلات و نحوه تعیین تأخیر تأدیه، مرتفع شود.
قاضی القضات خطاب به این مدیر بانکی تصریح کرد: بانک ها وقتی تسهیلات 
ارائه می کنند باید تضامین و وثایق لازم و کافی را از تسهیلات گیرنده اخذ کنند تا 
چنانچه فرد در بازپرداخت تسهیلات به مشکل خورد، بانک بتواند از همان محل 

وثایق، حقوق خود را استیفا کند و اینگونه شاهد نباشیم که فردی عاجز از بازپرداخت 
تسهیلات دریافتی، یازده سال در زندان بماند و مقوله ی تأخیر تأدیه نیز بدهی او را 
چندبرابر کند! و سال ها نیز این روند ادامه دارد بدهی هر سال بیشتر و بدهکار هم 

در زندان شرایط برایش سختتر می شود.

رئیس قوه قضائیه در سفر استانی به چهارمحال و بختیاری:
من هم توان پرداخت ماهی یک سکه برای مهریه را ندارم
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